
26.12.21, Jimramov, Štěpána mučedníka 

 

  Ve jménu Boha Otce i Syna i Ducha svatého. 

POZDRAV Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho i Pána Ježí-

še Krista. 

INTROIT Ty věrnému osvědčuješ věrnost, muži dokonalému 

svou dokonalost, ryzímu svou ryzost osvědčuješ, s neupřímným se 

však pouštíš do zápasu. Ty lid ponížený zachraňuješ, ale povýšené 

nutíš sklopit oči. Ty mi rozsvěcuješ světlo, Hospodine. Můj Bůh září 

do mých temnot. Ž 18, 26-29 

 

PÍSEŇ  442 Pane, dnešek,  

 

VSTUPNÍ MODLITBA 

Pane Bože, 

děkujeme Ti za to, že jsme mohli ráno vstát, děkujeme Ti za světlo, 

kterým nám svítíš po všech cestách. Děkujeme Ti za obzor, kterým 

můžeme vyhlížet nové zítřky. Děkujeme Ti za všechny naše bližní, 

se kterými se můžeme i zde v tomto shromáždění setkávat. A prosí-

me Tě, buď s námi i v tento den, buď s námi v každém okamžiku 

našich životů, buď s námi, i když se Ti my sami často ztrácíme. A 

prosíme Tě i za toto dnešní shromáždění, ať je nám k užitku a Tobě 

k radosti. Prosíme Tě za nás všechny i za svědectví, které také o To-

bě vydáváme. Prosíme Tě za tento čas Tvého světla a Tvého jména. 

Amen 

 

1. ČTENÍ Iz 42, 6-12 

 

PÍSEŇ  176 Někdo mě vede 

 

 

 

OHLÁŠKY 

 

PŘÍMLUVNÁ MODLITBA 

Pane Ježíši Kriste, 

prosíme Tě za všechny, koho potkalo nějaké zklamání a nemohou se 

k Tobě vrátit. 

Prosíme Tě za všechny, kdo by o Tobě naopak chtěli vydat nějaké 

pěkné svědectví, ale nikdo je neposlouchá. 

Prosíme Tě za všechny, kdo se trápí nad tím, že se jim k Tobě nedaří 

přivést toho, koho by chtěli, a přitom se tak moc snaží. 

A prosíme Tě za všechny, komu se z jejich životů vytrácí naděje, že 

se vše zase v dobré obrátí a bude nám všem o něco líp. 

A všechny své tiché i nevyslovené prosby vkládáme do modlitby, 

kterou jsi nás Ty sám naučil a kterou se chceme obrátit i ke Tvému 

Otci: Otče náš… Amen 

 

POSLÁNÍ Nestyď se tedy vydávat svědectví o našem Pánu; ani 

za mne, jeho vězně, se nestyď, nýbrž snášej spolu se mnou všechno 

zlé pro evangelium. K tomu ti dá sílu Bůh, který nás spasil a povolal 

svatým povoláním ne pro naše skutky, nýbrž ze svého rozhodnutí a z 

milosti, kterou nám daroval v Kristu Ježíši před věčnými časy a nyní 

zjevil příchodem našeho Spasitele Ježíše Krista. On zlomil moc smr-

ti a zjevil nepomíjející život v evangeliu. 2Tim 1, 8-10 

 

POŽEHNÁNÍ ‚Hospodin tě požehná a ochrání tě, Hospodin rozjasní 

nad tebou svou tvář a bude ti milostiv, Hospodin obrátí k tobě svou 

tvář a obdaří tě pokojem.‘ Num 6, 24-26 

 

PÍSEŇ  487 Amen, Otče 

 

 

 



2. ČTENÍ (ZÁKLAD KÁZÁNÍ) J 8, 12-16 

 

Ježíš k nim opět promluvil a řekl: „Já jsem světlo světa; kdo mě ná-

sleduje, nebude chodit ve tmě, ale bude mít světlo života.“ Farizeové 

mu řekli: „Ty vydáváš svědectví sám sobě, proto tvé svědectví není 

pravé.“ Ježíš jim odpověděl: „I když vydávám svědectví sám sobě, 

moje svědectví je pravé, neboť vím, odkud jsem přišel a kam jdu. Vy 

nevíte, odkud přicházím a kam jdu. Vy soudíte podle zdání. Já ne-

soudím nikoho. Jestliže já přece soudím, je můj soud pravdivý, ne-

boť nesoudím sám, ale se mnou i ten, který mě poslal. 

 

Já jsem světlo světa, neříká ani pouliční lampa, ale ani žárovka ve 

tmě obýváku, ale Pán Ježíš. A kdo ho následuje, nebude chodit ve 

tmě, ale bude mít světlo života. Což bychom si jistě přáli všichni, 

nechodit ve tmách, a to ani v noci však víte kam, ale mít jakési věč-

né světlo, které bude svítit na každý den i do všech našich životních 

peripetií. Mít nějaké světlo, které by prosvěcovalo nejen celý náš 

život, ale i životy kolem nás, životy těch druhých. Jako že i my by-

chom mohli být tím světlem. Na to je však dobré následovat Pána 

Ježíše a jeho světlo, které by osvětlilo i naše duše, a to i navěky a 

navždy, nejlépe na celý život. Kde v tom však je ten skutečný Ježíš a 

skutečný Kristus, o tom bude i celý zbytek kázání. A jak svědčit 

copak o něm, ale i o své víře, to už nechám na vás. Když se totiž 

někdy povídáme na Krista, vše ostatní buď bude přidáno nebo už 

půjde skoro samo. I v našich životech je to totiž to nejdůležitější. 

Ale jak na to? Farizeové na to Pánu Ježíši řekli, že kdo si mluví jen 

sám pro sebe, toho jeho svědectví ani nemůže být pravé. Když totiž 

vydáváme svědectví ať už o sobě nebo své víře, vždy mluvíme buď 

s někým nebo k někomu, nikdy jen sobě nebo jen pro sebe. A Ježíš 

na to odpovídá, že i když vydává svědectví sám sobě, je jeho svědec-

tví pravé a pravdivé, neboť jen on sám ví, odkud přichází a kam jde. 

Mluví-li Ježíš sám o sobě nebo jen sám pro sebe, vždy ví, co říká, 

neboť si je dobře vědom svého počátku a dalšího směřování. My o 

sobě dost často nemluvíme, protože o sobě toho moc nevíme a raději 

řekněme něco o těch druhých, neboť je to i takové bezpečnější. Ježíš 

je na tom docela jinak, neboť ne, že by všechno věděl, ale to, kým je, 

odkud přichází a kam jde, ví i zcela bezpečně. A proto si to i může 

dovolit říct. A nevědí to ani ti farizeové, kteří jinak o Ježíši věděli 

skoro všechno, ale kým skutečně je a jaké je jeho pravé poslání, to se 

jen hádali. Ať už s ním nebo sami mezi sebou. Odkud Ježíš skutečně 

přišel a kam jde, nevěděli a vědět nemohli, protože se ho na to nikdy 

nezeptali. A soudili podle zdání. A jak známo, zdání klame. Mysleli 

si o Pánu Ježíši své a konfrontovali ho jen se svými představami a 

možná i obavami a soudili ho podle toho, co si i sami mysleli, ale 

jaký Ježíš skutečně byl, jim neustále unikalo. A Ježíš nesoudil niko-

ho, jednak to trochu nechával na Pánu Bohu a pak když už by soudil, 

tak by jeho soud byl pravdivý, neboť by nesoudil on, ale i ten druhý. 



Jak jsme na tom my se svými soudy, už nechávám na vás. Důležité 

je to svědectví. Jaké svědectví o sobě jako křesťané vydáváme? A je 

to svědectví o Kristu? Jak svědčíme i o své víře a je to svědectví 

pravdivé a pravé? A jak moc se necháváme pohltit svými soudy a 

uniká nám Boží soud, u něhož však sedí i Pán Ježíš, který na to tak 

není sám. A proč bychom víc než soudit, měli vydávat svědectví? 

My často soudíme proto, že sami toho o svých vinách mnoho neví-

me, soudíme druhé, protože právě v nich rozpoznáváme, že nejsme o 

nic lepší, ale zároveň se nám nechce tuto pravdu přijmout. A toto 

poznání a vyznání svých vin nás učí copak Pán Ježíš, ale i sám Bůh a 

dává nám k tomu svou milost. Světlem Kristova příchodu na tento 

svět a světlem světa a našeho života není trest za všechny naše viny, 

jichž se dopouštíme jak na těch druhých, tak ale i sami na sobě, ale 

Boží milost. A ta nás také soudí. Milost našeho Pána Ježíše Krista, 

láska Boží a přítomnost toho, který je budoucností. Ducha svatého. 

A člověka pak přivádí k víře nejen právě jeho milost či svědectví o 

něm, ale i to, že se s ním i o své víře vůbec bavíme. Člověk tu není 

proto, aby byl souzen či odsouzen, případně potrestán, ale aby byl 

omilostněn spravedlností Boží, která je přece jen ještě jiná než ta 

lidská. Člověk potřebuje milost, aby mohl vůbec dál žít a potřebuje 

vědět, že ho má někdo rád, aby se nemusel tak bát, ale měl i jeho 

život vůbec nějaký smysl. Neboť bez lásky a Boží milosti nejde nic. 

My o sobě často vydáváme svědectví, že je nás málo a zvěst o při-

cházející milosti v Pánu Ježíši už nikoho nezajímá. Je a není to prav-

da. Není nás málo, ale věříme si každý po svém a svou cestu ke 

Kristu si hledáme každý po svém. O své víře mnoho nemluvíme, ale 

čekáme, kdy i k nám Kristus konečně přijde a ukáže nám, jaký to 

mělo a má všechno vlastně smysl. Kdy přijde i do našich životů a 

prosvětlí je svým světlem a ukáže nám cestu i k Boží milosti. A kdy 

způsobí i nějaký zázrak, aby nás křesťanů a vyznavačů víry v něho a 

následovníků jeho života bylo i trochu víc a nebyli bychom tak sami. 

Pán Ježíš na to však říká něco jiného, ne vy, ale já jsem tím světlem 

a kdo mě následuje, nebude chodit ve tmách. Ne vy, ale já vydávám 

svědectví sám sobě, protože jen já vím, kdo vlastně jsem a kam jdu. 

Ne vy, ale já. A já jsem ten, kdo tady soudí, protože jen já a můj Bůh 

víme, koho tu vlastně soudíme a koho spíš nesoudíme. Vy nesuďte, 

protože nic nevíte a jen si něco myslíte, soud nechte na Bohu. A jeho 

milosti. Takže ať už o sobě vydáváme svědectví, jaké vydáváme, ať 

už o své víře mluvíme, jak mluvíme, ať už jsme, jací jsme, rozhodu-

jící slovo má hlavně jeho milost a jeho spravedlnost a ta si nás už 

jednak rozsoudí a pak dá i šanci těm ostatním, aby mě mohli násle-

dovat taky. Neboť někdy to jde i bez nás a někdy jde spíš o to tomu 

svědectví raději nebránit a nechat projít jen Boží milost. Některé 

věci prostě jen nechat na Pánu Bohu a on už ví, co a jak. 



Milí přátelé, všichni stojíme pod nějakým soudem, ať už našich bliž-

ních nebo sebou samých nebo našich nepřátel nebo i pod tím Božím. 

Stojíme pod soudem a vydáváme o sobě svědectví. Někdy je v tom 

láska, jindy nenávist, někdy si s tím ani sami nevíme moc rady, jindy 

to zase víme až moc dobře, ale společně věříme, že Bůh má s námi 

svůj plán. A naším cílem není jen obstát ve své víře a přivést k ní i 

někoho jiného, než jsme my sami, ale nebránit Pánu Ježíši v jeho 

působení a v jeho svědectví, neboť jen on ví, odkud přichází a kam 

jde. A ví to, protože je s ním i sám Bůh a je tu hlavně díky němu a 

Bůh sám si ho i dovede až tam, kde jednak i sám potřebuje a pak kde 

by člověk i sám měl být. Totiž v jeho přítomnosti a ve svědectví i o 

jeho životě. A nás je mu jen věřit, že se i na nás dostane kus jeho 

milosti. Ale ten nejdůležitější je Pán Ježíš, bez něho to nejde a s ním 

někdy také ne, neboť ani on si své svědectví nenechá vzít a je jen na 

něm, co o sobě také řekne. A ví, proč tak činí a proč to i dělá. Neboť 

ne vždy je člověk připraven, ne vždy se mu dostává i té skutečné 

milosti a lásky, a ne vždy na to i sám má vydat o sobě i takové svě-

dectví, které by ty ostatní spíš neodradilo. A to všechno ví jen Bůh. 

K němu je dobré se i někdy obracet a jeho je dobré nechat někdy 

promluvit, abychom jednak nemuseli my, ale aby jeho slova padla i 

na úrodnou půdu. A tu známe i více než dobře. 

PÍSEŇ  621 Za ty, kdo hladem  


